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بیشترین میزان آب کشــور صرف حوزه 
کشــاورزی می شود. کشــاورزی و تولید 
غذا مســئله ای حیاتی و استراتژیک برای 
هر کشــوری اســت؛ اما در کنار آن منابع 
آبی و مدیریت صحیح آن نیز موضوع مهم 
و استراتژیک دیگری اســت که با توجه به 
شــرایط اقلیمی باید مورد توجه قرار گیرد. 
قرارگرفتن ایــران در منطقه ای جغرافیایی 
که میانگین بارش سالانه اش 230میلی متر 
و یک ســوم میانگین جهانی است و از چند 
سال قبل با خشکســالی دست به گریبان 
بوده است، اهمیت توجه به مدیریت منابع 
آب را به ویژه در حوزه کشاورزی چندبرابر 
می کند. اما درست در همین نقطه با بحران 
مواجهیم. کشت محصولات آب بر در مناطق 
کم بهره از آب، استفاده از روش های سنتی و 
منسوخ آبیاری و افزایش چاه های آب مجاز و 
غیرمجاز در دهه های اخیر ازجمله مواردی 
اســت که به بحران آب در کشور دامن زده 
است. هدایت فهمی، دانش آموخته دکتری 
آب، استاد دانشگاه و معاون سابق آب و آبفای 
وزارت نیرو، معتقد است تعداد چاه های مجاز 
و غیرمجاز کشور بیشتر از آماری است که 
اعلام می شــود. او در گفت وگو با همشهری 
از برنامه های مدیریــت منابع آب می گوید 
که در قالب برنامه های ارائه شــده از سوی 
وزارتخانه های مختلف،  در تناقض با یکدیگر 
قرار دارنــد و نگاه محلی و نــه ملی برخی 
نمایندگان مجلس نیز به این اشــکالات و 
عدم تحقق برنامه ها دامــن می زند. فهمی 
معتقد اســت در کنار توجه به برنامه ریزی 
درست باید حمایت از کشاورزان را افزایش 
داد تا مشارکت آنها در اجرای سیاست های 
کاهش مصرف آب پررنگ شــود و برنامه ها 
به نتیجه مطلوب برســد؛ درغیراین صورت 

بحرانی جدی در انتظار است.

گفته می شود تعداد چاه های مجاز و 
غیرمجاز کشور در حال حاضر حدود 800هزار 

حلقه است. این آمار را تایید می کنید؟ 
در سال1350 ما 47هزار چاه داشتیم. سال1357 
شد 60هزار چاه. سال62 به 162هزار حلقه رسید. 
سال1370 تعداد چاه ها به عدد 225هزار حلقه 

افزایش یافت. سال1380 شد 450هزار حلقه و 
در ســال1390 تعداد چاه های کشور 736هزار 
حلقه اعلام شــد. با توجه به این آمار،  هم اکنون 
تعداد چاه ها باید به بیش از یک میلیون حلقه چاه 
مجاز و غیرمجاز رسیده باشد که از این تعداد، 600 

تا 700 هزار چاه مجاز و بقیه غیرمجازند.
آمار چاه های سال های قبل مربوط 
به چاه های مجاز است یا شامل غیرمجازها 

هم می شود؟
چاه های مربوط به سال های قبل تقریبا همگی 

مجازند چون چاه غیرمجاز نداشتیم.

چاه های غیرمجــاز از چه زمانی 
ایجاد شدند؟ 

فرایند چاه زدن در ایران نیازمند مجوز است. چاه 
نباید در منطقه ممنوعه باشد و باید مشخص باشد 
که برای چه مصرفی است و ظرفیتش هم در آن 
آبخوان وجود داشته باشــد؛ بر این اساس مجوز 
داده می شود. در بسیاری از موارد، به دلیل همین 
نکات مجوز داده نمی شود و افراد اقدام به حفر چاه 
به صورت غیرمجاز می کنند. معمولا برداشت آب 
از این چاه ها به صورت موردی زیاد است چراکه 
پروانه ندارند و بازرسی از آنها انجام نمی شود. اما 
درمجموع برداشت آب از چاه های مجاز بالاست 

چراکه تعداد این چاه ها زیاد است.

گستردگی چاه های آب کشور به 
چه صورت است؟ 

بیشــتر چاه هــا در مناطــق خشــکی که آب 
سطحی کم دارند حفر شــده اند، مانند کرمان، 
یزد، خراسان ها و شرق کشــور؛ در غرب هم تا 
حدودی وجــود دارد. شــمال آذربایجان ها هم 
تعداد غیرمجازها بالاست. وقتی در منطقه ای آب 
سطحی کمتر باشد، بیشتر به آب زیرزمینی روی 
آورده می شود و تعداد چاه ها در این نقاط بیشتر 

است. در تهران هم اضافه برداشت داریم.

اضافه برداشت هایی که منجر به 
فرونشست می شود؟

بله. به ازای هر 10متر که سطح ایستایی  آب در 
آبخوان پایین می آید، از 20سانتی متر تا نیم متر 
فرونشست خواهیم داشــت. در برخی مناطق 
به خاطر بافت زمین شناســی به ازای هر 10متر 
کاهش سطح ایستایی آب، تا یک متر فرونشست 
داریم و در درازمدت چندین متر فرونشست رخ 
داده است. در برخی مناطق سالانه 40سانتی متر 

تا نیم متر فرونشست داریم.

چقدر از آبخوان ها اضافه برداشت 
داریم؟ 

سالانه حدود 6میلیارد مترمکعب اضافه برداشت 
داریم. اگر آمار سال های قبل را به صورت تجمعی 
در نظر بگیریم، 160 تا 170میلیارد مترمکعب 
به صورت تجمیعی از آبخوان ها اضافه برداشــت 

شده است.

این مســئله بحران جدی ایجاد 
خواهد کرد؛ کمااینکــه تاکنون نیز در نقاط 
متعددی از کشور فرونشست های جدی رخ 
داده است. قوانین و اسناد بالادستی در این 

خصوص چه راهی در پیش گرفته اند؟
باید فکری جدی کرد. تاکنــون چندین برنامه 
لحاظ شده اســت. در شــورای عالی آب برنامه 
تعادل بخشی آب زیرزمینی تصویب شد اما مثل 
برخی دیگر از طرح ها چند سال بعد از تصویب 
فراموش شد. این مسئله مهمی است و باید یک 
اســتراتژی پایدار در وزارت نیرو در نظر گرفته 
شــود. درباره فعالیت های کشاورزی مخصوصا 
کاشت برنج و محصولات آب بر در مناطق خشک 
و نیمه خشک باید به طور جدی تجدید نظر شود. 
اما همچنان در اســتان های کم آب  برنج کشت 
می شود. در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده 
بود که مصرف آب کشــور در منابع تجدیدپذیر 
به میزان 11میلیارد مترمکعب کاهش یابد؛ اما 
برنامه در عمل موفق نشــد چراکه به مشارکت 
بهره برداران در اجرای برنامه ها توجهی نمی شود. 
ما فکر می کنیم مدیریت آب فقــط کار دولتی 
است اما دولت امکان جامع مدیریت فراگیر بدون 
مشارکت بهره برداران را ندارد. برنامه این نیست 
که روی کاغذ نوشته شود. برنامه های توسعه ای ما 
در این حوزه هیچ گاه تا 60درصد محقق نشده اند.

فقط عدم مشارکت بهره برداران 
و کم توجهی به این حوزه عامل موفق نشدن 
برنامه های کاهش مصرف آب بوده یا مشکلات 

دیگری هم وجود دارد؟
کم کاری دولت ها، مشارکت نکردن بهره برداران 
و بی توجهی به معیشت کشــاورزان مهم ترین 
عواملند. کاهش مصارف غیرضروری آب در حوزه 
کشاورزی با معیشت کشاورزان سروکار دارد که 

بدون توجه به این مهم، برنامه ها در 
حد شعار باقی می مانند. از 

طرفی گاهی برنامه های 
برخی بخش های موثر 
در این حوزه در تضاد با 

یکدیگرند. در برنامه ششم با دو سه ماده اختلاف، 
شاهد 2رویکرد متفاوت در حوزه کشاورزی بودیم. 
وزارت جهادکشاورزی بر توسعه سطح زیر کشت و 
آبیاری در اراضی شیب دار تاکید می کرد، وزارت 
نیرو بر کاهش مصرف آب. انگار از 2کشور مختلف 
برنامه ارائه شده است. هر وزارتخانه هم می خواهد 
رزومه خودش را بالا ببرد. در ســازمان برنامه و 
بودجه و مجلس هم توجهی به این تناقضات نشد.

بیشترین میزان آب کشور در حوزه 
کشاورزی مصرف می شود؛ پس چرا بهره وری 
آب در حوزه کشاورزی ایران کمتر از دیگر 

کشورهاست؟
میزان بهره وری آب در حوزه کشاورزی ما حدود 
یک کیلوو200گرم در هر مترمربع است؛ اما در 
دنیا این میزان 2ونیم کیلوگرم است. دلیل عمده 
این  مسئله، سیستم های سنتی آبیاری در ایران 
است که به شکل غرقابی است و با مصرف زیاد و 
تبخیر بالا همراه است. اما در دنیا بیشتر به کشت 
گلخانه ای روی آورده اند که هــم مصرف آب و 
 تبخیر کمتر است و هم اشتغال بیشتری در پی 
دارد. اگر نوع خاک، شیوه آبیاری، مدیریت آب و 
خاک و... درست انجام شود، ما هم به بهره وری 
2کیلوگرم خواهیم رسید. از طرفی باید به استفاده 
از پساب ها و فاضلاب تصفیه شده نیز بیشتر توجه 
کنیم. از پساب می توان در حوزه صنعت و حتی در 

برخی موارد کشاورزی استفاده کرد.

اگر شرایط به همین منوال پیش 
رود و اقدام موثری انجام نشود، چه رخ خواهد 

داد؟ 
اگر با همین دست فرمان پیش برویم با توجه به 
حجم اضافه برداشــت از آبخوان ها دچار بحران 
ملی می شویم و با فرونشست های جدی، افزایش 
کانون های گردوغبار، افزایش فرسایش خاکی، 
شورشدن بیشتر خاک و... مواجه خواهیم شد. 
آبخوان های کشور در 20ســال آینده خشک 
و غیرقابل بهره بــرداری خواهند شــد. برنامه 
سازگاری با اقلیم را باید به صورت جدی دنبال 
کرد. نظارت بر برداشــت آب چاه ها، جلوگیری 
از حفــر چاه های غیرمجاز، نصــب کنتورهای 
هوشمند، استفاده از پســاب های تصفیه شده، 
آبخوان داری و... را باید به صــورت ویژه مدنظر 
قرار داد. امروزه بحــث آب، انرژی، غذا و 
اقلیم با هم پیوند دارند و هرکدام بر 
دیگری تاثیر می گذارند و باید آنها 

را به صورت همبست دید.

400هزار چاه غیر مجازداریم
هدایت فهمی، معاون سابق آب وزارت نیرو: میزان اضافه برداشت از سفره های زیرزمینی 6میلیارد متر مکعب است

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

نامه به وزیر راه برای تأمین بودجه 
فنس کشی جاده مرگ یوزپلنگ

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست طی نامه ای از وزیر راه و 
شهرسازی خواست تا بودجه 200میلیارد ریالی فنس کشی 

در جاده میامی - سبزوار را تعیین تکلیف کند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، 
علی ســلاجقه  طی نامه ای به مهرداد بذرپــاش، وزیر راه 
و شهرســازی، نوشــت: مطابق مصوبه جلســه مشــترک 
مورخ1402/4/13 مقرر شده بود که مبلغ 200میلیارد ریال 
اعتبار از سوی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای برای 

فنس کشی در این جاده اختصاص یابد.
همچنین در این نامه اشاره شده که با توجه به  نظر سازمان 
راهداری مبنی بر انتقال این اعتبار به سازمان محیط زیست یا 
استانداری سمنان جهت انجام این پروژه همچنان نتیجه ای 

حاصل نشده است.
در پایان این نامه آمده اســت: به دلیل رسانه ای شــدن این 
موضــوع و مطالبات مردمی و ســمن ها به عنــوان یکی از 
وعده های محقق نشده آن وزارتخانه و این سازمان، لازم است 

این مسئله در مدت کوتاهی تعیین تکلیف شود.
جاده میامی به ســبزوار در منطقه توران یعنی زیســتگاه 
یوزپلنگ آسیایی قرار دارد که باعث شده خودروهای عبوری 
به علت سرعت بالا و برخورد با یوزها جانشان را بگیرند. برای 
ایمن سازی جاده طرح فنس کشی مطرح شد و مورد موافقت 
قرار گرفت که برای اجــرای آن 20میلیارد تومان اعتبار در 
نظر گرفته شــود اما تاکنون نه اعتباری تخصیص یافته و نه 

فنس کشی آغاز شده است.
در هفته های اخیر فنس کشی آزمایشی مسیر تردد یوزپلنگ 
در 2کیلومتری از کریدور میاندشــت آغاز شــد. بهرامعلی 
ظاهری گفت: اسپانســر خصوصی و سازمان محیط زیست 
برای اجرای این طرح تفاهمنامه ای امضا کرده اند. طبق این 
تفاهمنامه، ابتدا حصارکشی آزمایشــی انجام شده و مورد 
پایش و رصد قــرار می گیرد. درصورتی که فاز آزمایشــی 
به طــول 2کیلومتر اجرایی شــود، کارشناســان معایب و 
مزیت های آن را مورد رصد قرار می دهند و در ادامه مســیر 
نیز اجرایی خواهد شــد تا شــاهد کاهش تلفات جاده ای 
یوز های ایرانی واین گونه نادر جانوری باشــیم. کل مسیر 
تفاهم شــده برای اجرای حصارکشــی 80کیلومتر است. 
در کنار فنس کشــی، نصب دوربین های کنترل ســرعت و 
ترافیکی، اجرای روشنایی و نور در جاده میاندشت و نصب 
علائم و اطلاع رسانی از محل تردد یوزها اجرایی شده است. 
همچنین در پیک سفرها و شــلوغی جاده ها، این مسیر با 

عوامل انسانی رصد می شود.
براســاس طرح حفاظت از یوز در این جاده قــرار بود یک 
محدوده حدود 70کیلومتری تعیین شــود که بخشی از آن 
نورپردازی و بخشی هم فنس کشی شود. در بخش هایی که 
فنس کشی می شد قرار بود زیرگذرها و آب گذرها نیز مرمت 
شــوند، به طوری که یوزها بتوانند از زیر آنها عبور کنند که 
البته تاکنون اقدامی صورت نگرفته و فقط حدود 2کیلومتر 
نورپردازی شده است تا هم دید راننده و هم حیوان در زمان 

عبور از جاده بهتر شود.

آیا تغییرات اقلیمی در افزایش 
حساسیت بهاری نقش دارد؟

بهار با همه زیبایی و طراوتش برای برخی افراد آغاز عذاب 
و دردسر است و همراه با آن مشکلاتی چون خارش چشم  
و آبریزش بینی و سرازیر شــدن اشک و عطسه های مداوم 

از راه می رسد.
به اعتقاد کارشناسان، با گذر زمان، تعداد بیشتری از مردم 
به ذرات محرک معلــق در هوا ماننــد گرده ها و کپک ها 
آلرژی پیدا می کنند و علائم آلرژی ها شدیدتر و دوره های 
آلرژی هم طولانی تر از قبل می شوند. به گزارش سی ان ان، 
دانشــمندان می گویند آلرژی های فصلی تشدید شده اند 
و در کنار ابتلای گســترده تر به بیماری هــای عفونی، از 
نخســتین موج آثار پیش بینی شــده تغییرات اقلیمی بر 
سلامتی به شــمار می روند و هشــدارهای جهانی بر آن 

تأکید دارند.
تحقیقات اخیر نشــان می دهد که با گرم شــدن آب وهوا، 
مناطق رشــدونمو گیاهان در ایالات متحده در حال تغییر 
هستند و این به گیاهان و درختان امکان می دهد محدوده  
رشدشان را گسترش دهند. از طرفی، افزایش دما موجب 
می شــود گیاهان و درختان زودتر و به مدت طولانی تری 
شکوفا باشند و فصل گرده افشانی را طولانی تر کنند. افزایش 
بارندگی هم به این معنی اســت که درختان موقع شکوفه 
 دادن گرده بیشــتری در هوا آزاد می کنند. رعدوبرق های 
بیشــتر نیز باعث ترکیــدن دانه های گرده  می شــوند که 

تحریک بیشتر و بدتر شدن علائم را به دنبال دارد.
شــواهدی هم وجــود دارد که نشــان می دهــد افزایش 
دی اکسید کربن در جو گرده ها را قوی تر می کند. براساس 
مشــاهدات دکتر جوزف اینگلفیلد، متخصــص آلرژی از 
کارولینای شــمالی، در طول 3دهه گذشــته، آلرژی های 
بهاری هر سال زودتر شروع شده اند. او می گوید این دومین 
ســال متوالی اســت که در این منطقه باران زیاد می بارد، 
اما برف نمی بــارد و همین الگــوی آب وهوایی متفاوت به 
غلظت بیشــتر گرده های بهاره منجر می شود. به گفته او، 
در  ماه فوریه امســال)2024( میزان گرده ها زیاد بود که 
اتفاقی غیرعادی است. بررســی های او نشان می دهد که 
آلرژی های بیمارانش شدیدتر از همیشه شده و برای کنترل 
آن به داروهای بیشتری نیاز است. اما متخصصان می گویند 
مشکل به همین جا ختم نمی شود و تعداد مواد آلرژی زای 
مختلف)آلرژن ها( که افراد به آنها حساسیت دارند نیز طی 

25سال گذشته 2برابر شده است.

گزارش روز

خبر روز عدد خبر

خبرخوان

نخستین مهر تجارت خانه کرمان 
در قم پیدا شد

سرپرست معاونت میراث  فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع  دســتی کرمان گفت: نخستین مهر 
مربوط به رئیــس وقت اتــاق تجارت کرمان که توســط 
مجموعه داری شخصی در حراجی شهر قم خریداری شده 
بود به دســت آمد. به گزارش اداره میراث فرهنگی اســتان 
کرمان، محسن موحدی افزود: چندی پیش در یک مجموعه 
شخصی و حراجی در شــهر قم، مهر برنجی مربوط به اتاق 
تجارت کرمان به فروش رسید که با پیگیری علی بهرامی، 
سردبیر نشریه بیداری کرمان، مهر مذکور خریداری شد و 
برای پژوهش و تحقیق در اختیار کارشناسان این اداره کل 

قرار گرفت.
وی بــا بیــان اینکه مهــر یــاد شــده دارای ویژگی های 
منحصربه فــردی از لحاظ حکاکی و تاریخی اســت، اظهار 
داشــت: جنس مهر از فلز برنج ترکیبی آلیــاژی از مس و 
روی اســت که صفحه برنجی دیگری با خط نستعلیق در 
ســال1303 به امتحان رئیس التجار رسیده و خط ثلث در 
رفســنجان با تصویر حکاکی به مهر مذکور الحاق شده که 

به نظر می رسد یک مهر موقت تجاری است.
موحدی خاطرنشــان کرد: این اثر با مهــر تجاری دیگری 
مربوط به شــرکت تجاری زرتشتی در رفســنجان با متن 
حکاکی شده روی سنگ که در مجموعه علی بهرامی موجود 

است، شباهت دارد.

هکتــار از عرصه هــای منابــع طبیعــی 
کشــور در قلمــرو فرســایش آبــی قــرار 
گرفتــه اســت و به گفتــه عباســعلی 
نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی 
و آبخیــزداری کشــور، از ایــن میــزان،  
14میلیون هکتار از عرصه های طبیعی 
نیازمند اجرای طرح آبخوانداری است  
و   111میلیــون هکتــار از عرصه هــای 
طبیعی دارای فرسایش آبی نیز نیازمند 

اجرای طرح های آبخیزداری است.

125
میلیون 

در شــاخه های مختلــف گردشــگری 
در معاونت گردشــگری وزارت میراث 
فرهنگــی تشــکیل شــده کــه شــامل 
گردشگری خوراک و سلامت و ورزش 
و ... اســت اما یکی از آنها گردشــگری 
مقاومت اســت و به گفتــه محمدرضا 
فکــوری، دبیــر گردشــگری مقاومــت 
در معاونــت گردشــگری، ایــن میــز 
قرار اســت عمــق تاریــخ مقاومــت در 
حــوزه ملــی را نشــان دهــد و مفاهیــم 
بســتر  را در  و گفتمــان مقاومــت 

گردشگری انتقال دهد.

40
میز

مهــم ســفر در ایــران وجــود دارد کــه 
در بهــار و تابســتان قــرار دارنــد. در 
ایــن دو مــوج ســفر، جمعیــت انبوهــی 
از گردشــگران در خانه مســافرها کــه 
هیــچ آیین نامه ای نداشــته اند اســکان 
می گیرند. حالا اسماعیل برات، معاون 
نظــارت و ارزیابی خدمات گردشــگری 
اعــلام کــرده اســت کــه ثبت محــور 
بــودن خانه مســافرها تبعــات ایمنــی و 
بهداشــتی و گران فروشــی داشــته و از 
این پس خانه مسافرها نیازمند گرفتن 

تأیید از معاونت گردشگری هستند.

2
موج

چین می تواند بزرگ ترین بازار صنایع دستی ایران باشد
فرزاد اوجانی، مدیرکل بازاریابی و تجاری سازی صنایع  دستی: چین می تواند بزرگ ترین و بهترین بازار هدف 
در حوزه صادرات صنایع  دستی ایران باشد. قرابت فرهنگی و جمعیت و میزان پولدارهای چین می تواند 

این کشور را تبدیل به بزرگ ترین بازار هدف صنایع  دستی ایران کند.

جریمه ضرر و زیان به حیات وحش سه برابر می شود
غلامرضا ابدالی، مدیرکل دفتر حیات وحش سازمان محیط زیست: جریمه ضرر و زیان به حیات وحش 
در کشور در سال جاری نســبت به ســال98 افزایش یافته و درصورت تصویب شورای عالی محیط زیست 

سه برابر بیشتر می شود. هرگونه تلف کردن و آسیب به گونه های جانوری مشمول جرایم قانونی است.

مشــارکت فراگیر مردمی، تغییر در نوع کشــت،  تغییر در شیوه آبیاری و 
روی آوردن به کشت گلخانه ای نیازمند آموزش و ترویج بیشتر از سوی 

جهادکشاورزی است؛ اما شاید چون به معیشــت کشاورزان گره 
خورده، به نتیجه نرسیده است.

بله، البته بیشتر افرادی که به کشاورزی مشغولند، سالخورده اند. جوان ها 
به شهر ها مهاجرت کرده اند. کشــاورزان پیر و سالخورده نیز عموما 
براساس آنچه از گذشته آموخته اند کشــاورزی می کنند و تغییر 
رویه کاری آنها راحت نیســت؛ اما دولت باید اعتماد ایجاد کرده، 

کمک های موثر و مستقیمی به آنها کند تا نگرانی های مالی شان 
برطرف شــود و به روش های نوین روی آورند. به عنوان مثال 

تغییر سیستم آبیاری به سیستم تحت فشار و با لوله، اقدامی 
پرهزینه و نیازمند نگهداری است و کشاورزان در این حوزه 

نیازمند کمکند. جز مسئله آب، ما با موضوع فرسایش 
خاک حاصلخیز هم مواجهیم. سالانه 2میلیارد تن از 
اراضی جنگلی دچار فرسایش می شــوند که معادل 
100هزار میلیارد تومان خســارت مالی است. در 11 
استان کشور نیز 100نقطه آلوده سازی  خاک به دلیل 

فعالیت های شهری و صنعتی وجود دارد.


